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آمادگی ایران برای افزایش 400 مگاواتی صادرات 
برق به پاکستان و افغانستان

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت: ما این امکان را داریم که تا بیش 
از 400 مگاوات تامین برق کشور پاکستان و افغانستان را افزایش دهیم.

پاکستان تصمیم گرفته است واردات برق از ایران را برای تامین نیازهای بندر گوادر به 70 مگاوات 
افزایش دهد. برنامه قبلی این کشور برای افزایش واردات 100 مگاواتی برق به دلیل تحریم های امریکا 
با مشکل مواجه شده بود. این کشور در حال توسعه بندر گوادر با همکاری چین است. همچنین در حال 
راه اندازی نیروگاه 300 مگاواتی با سوخت زغال سنگ است که با احتمال تاخیر در راه اندازی این نیروگاه 

تصمیم گرفته که برای تامین نیاز های فوری بندر گوادر از ایران برق بیشتری خریداری کند.
مصطفی رجبی مشهدی - سخنگوی صنعت برق درباره این تصمیم اسلام آباد و اینکه آیا ایران امکان 
صادرات بیشتر به این کشور را دارد یا خیر گفت: کشور ما علاقه مند به توسعه روابط و همچنین صادرات 
بیشتر برق به پاکستان است. خوشبختانه خط انتقال تا مرز پاکستان برای تامین برق بندر گوادر هم احداث 
شده، اما شبکه برق در این کشور هنوز مهیا نیست، در صورتی که امکان احداث شبکه پاکستان فراهم 
شود و یا اینکه خودشان نسبت به احداث شبکه اقدام کنند، قطعا جمهوری اسلامی ایران و وزارت نیرو 
آمادگی توسعه تبادلات برقی را دارد.سخنگوی صنعت برق افزود: ما امکان افزایش صادرات برق به 
پاکستان تا بیش از 400 مگاوات را داریم.وی درباره پرداخت پول برق دریافتی از سوی پاکستان نیز اظهار 
کرد: مطابق شرایطی که فراهم بوده مبادلات مالی بین دو کشور انجام شده و پاکستان تاکنون پول برق 
دریافتی خود را طبق روال پرداخت کرده و مشکل جدی در این زمینه نداشته ایم.رجبی مشهدی در ادامه 
درباره صادرات برق به افغانستان نیز اظهار کرد: ما به افغانستان هم صادرت برق داریم، ولی در شرایط 
خاص کنونی که ما با محدودیت تامین برق کشور خودمان روبرو هستیم، میزان صادرات به این کشور به 
حداقل خود کاهش پیدا کرده است.سخنگوی صنعت برق حضور طالبان را مانعی برای صادرات برق به 
افغانستان ندانست و مجموع کنونی برق صادراتی به افغانستان و پاکستان را زیر 100 مگاوات اعلام کرد.

 115 میلیارد دلار به ارزش ذخایر نفتی
 مناطق نفت خیز جنوب افزوده شد

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب با اشاره به نتایج مطالعات کارشناسی 
در پهنه مخازن هیدروکربنی این شــرکت گفت:بررسی های 2 سال اخیر نشان 
دهنده افزایش 115 میلیارد دلاری ارزش ذخایر قابل تولید نفت در گستره فعالیت 

مناطق نفت خیز جنوب است.
احمد محمدی به مناسبت هفته دولت با اشاره به جزئیات نتایج مطالعات صورت گرفته در شرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب برای برآورد منابع نفتی در مخازن موجود این شرکت بیان داشت: نتایج مطالعات 
2 سال گذشته کارشناسان این شرکت نشان می دهد که حجم نفت درجای موجود در 6 میدان- مخزن 
رامشیر آسماری، کوپال آسماری، کوپال بنگستان، منصوری بنگستان، نرگسی آسماری- جهرم و قلعه 
نار آسماری 9 میلیارد بشکه بیشتر از برآوردهای قبلی است که این به معنای افزوده شدن یک میلیارد و 
650 میلیون بشکه به حجم ذخایر قابل تولید این شرکت با احتساب ضریب بازیافت مخازن یادشده است.

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب خاطرنشان کرد: بر اساس قیمت موجود هر بشکه 
نفت به ارزش تقریبی70 دلار، درآمد حاصل از فروش این حجم نفت از مخازن هیدروکربنی، افزون 

بر 115 میلیارد دلار برآورد می شود که البته در طول سالهای بهره برداری قابل استحصال خواهد بود.
وی یادآورشد: حجم اضافه شده به ذخایر درجای مخازن هیدروکربنی در اختیار شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب، بدون محاسبه و پیش بینی اکتشاف میدانهای جدید نفتی است و از طریق شناسایی 
لایحه های نفتی و مطالعات و محاسبات فنی بر روی اطلاعات کسب شده از مخازن هیدروکربنی 
موجود شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب اضافه شده است.مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب با تاکید بر اینکه تمامی منابع نفتی در مخازن قابل برداشت نیست گفت: به واسطه فناوری های 
دردسترس، ضریب بازیافت در گستره فعالیت این شرکت به طور متوسط حدود 28 درصد است، اما با 
تکنولوژیهای روز و انجام اقدامات EOR این میزان قابلیت افزایش خواهد داشت.وی بیان داشت: باید 
توجه داشت که علاوه بر بحث تکنولوژی، میزان استخراج نفت از مخازن به ویژگیهای طبیعی هر مخزن 
نیز بستگی دارد.شرکت ملی  مناطق نفت خیز جنوب به عنوان بزرگ ترین شرکت تابع شرکت ملی نفت 
ایران با 45 میدان نفتی در گسترهای افزون بر 70 هزار کیلومتر مربع در محدوده 5 استان جنوب و جنوب 
غرب کشور، حدود 80 درصد نفت خام و 16 درصد گاز کشور را تولید می کند. در این قلمرو وسیع نفتی 
میدانهای بزرگی همچون اهواز، گچساران، مارون، آغاجاری، کرنج و پارسی و بی بی حکیمه قرار دارند.

اوپک پلاس به افزایش تولید مصوب پایبند می ماند
با بهبود قیمت های نفت از ریزشــی که در ماه میلادی جاری داشتند، پیش بینی 
می شود اوپک و متحدانش در نشست هفته جاری افزایش تولید برنامه ریزی شده 

را تایید کنند.
گروه اوپک پلاس که در راس آن عربستان سعودی و روسیه قرار دارد، به تدریج در حال احیای میزان 
عظیمی تولید فریز شده نفت در دوران پاندمی هستند و طبق نظرسنجی بلومبرگ از معامله گران و 
تحلیلگران، احتمالا در نشست اول سپتامبر افزایش تولید ماه آینده را تصویب خواهند کرد. چندین نماینده 
اوپک پلاس به طور محرمانه پیش بینی مشابهی داشتند.بازارهای نفت خام اوایل ماه میلادی جاری در 
واکنش به افزایش دوباره شیوع بیماری کووید 19 و به خطر افتادن روند احیای تقاضا در چین و آمریکا 
ریزش کردند اما قیمت ها از آن زمان بهبود پیدا کرده زیرا معلوم شد مصرف سوخت در برابر جدیدترین 
موج شیوع بیماری انعطاف پذیر مانده و به اوپک و متحدانش فضای بیشتری برای تنفس بخشیده است.

اد مورس، مدیر تحقیقات کالا در سیتی گروپ در این باره گفت: ابهامات درباره اقتصاد جهان و روند 
احیای رشد اقتصادی در چین تا حدود زیادی زدوده شده اند. شواهد خوبی وجود دارد که کف قیمت نفت 
موقتی و ریزش آن بیش از حد بوده و اگر روند احیا ادامه پیدا کند، اوپک پلاس احتمالا به برنامه افزایش 
تولیدش ادامه می دهد.این گروه تاکنون حدود 45 درصد از محدودیت عرضه ای که از بهار گذاشته اجرا 
کرد را احیا کرده است. تحت برنامه ای که با نظارت شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان 
سعودی اجرا می شود، اوپک پلاس تا پایان سال 2022 ماهانه 400 هزار بشکه در روز به تولیدش اضافه 
 خواهد کرد.از میان 22 تحلیلگر، معامله گر و پالایشگاهی که در نظرسنجی بلومبرگ شرکت کردند،

 17 نفر انتظار نداشتند در نشست روز چهارشنبه برنامه اوپک پلاس برای افزایش تولید ماهانه تغییر کند 
و افزایش تولید در اکتبر طبق برنامه ریزی قبلی اجرا خواهد شد.رفتار محتاطانه اوپک پلاس کمک کرده 
است قیمت های نفت به حد کافی بهبود پیدا کرده و از احیای صنعت جهانی نفت پشتیبانی کنند و در 
عین حال افزایش بی رویه ای که روند احیای اقتصادی را تهدید کند، نداشته باشند. با این حال این گروه 
از همه طرف تحت فشار قرار گرفته است. قیمت های جهانی نفت در سه هفته نخست اوت در پی وضع 
قرنطینه از سوی چین، حدود 11 دلار در هر بشکه معادل 15 درصد سقوط کردند و برنامه افزایش تولید 
اوپک پلاس را زیر سوال بردند. آژانس بین المللی انرژی دورنمای تقاضا برای نفت را تا پایان سال مورد 
بازبینی نزولی قرار داده و نسبت به ایجاد مازاد عرضه در سال 2022 هشدار داده است.در نهایت تعجب 
بسیاری از ناظران اوپک، این گروه با انتقاد کاخ سفید روبرو شد که علنا از اوپک خواست تولیدش را 
سریعتر افزایش داده و رشد قیمت های بنزین را مهار کند. با این حال بسیاری از کشورهای عضو اوپک 
پلاس اعلام کردند که درخواست مستقیمی به گوششان نخورده و تحلیلگران نتیجه گیری کردند که 
مخاطب پیام جو بایدن، رییس جمهور آمریکا شنوندگان داخلی بوده اند.اوپک پلاس امسال چندین بار 
ناظران را غافلگیر و برخلاف انتظارات عمل کرده است. اما دیدار هفته جاری انتظار می رود دیدار بدون 
حاشیه ای باشد و این گروه بتواند روند فعلی را حفظ کند.بر اساس گزارش بلومبرگ، با طولانی شدن روند 
مذاکرات هسته ای، اوپک پلاس با بازگشت قریب الوقوع نفت ایران به بازار جهانی روبرو نیست و به نظر 

می رسد تقاضا برای نفت به حد کافی قوی باشد تا بشکه های اضافی را جذب کند.

 هشدار شرکت ملی فرآورده های نفتی 
درباره پیام اینترنتی هدیه رایگان

روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران درباره انتشار یک پیوند 
)لینک( اینترنتی هشــدار داد و ضمن تکذیب محتوای آن، از مردم خواست تا این 

آدرس اینترنتی را باز نکنند، زیرا احتمالا حاوی بدافزار اینترنتی است.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، در چند وقت اخیر در شبکه های 
اجتماعی لینکی با عنوان »هدیه رایگان شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران!« در حال انتشار 
است که حاوی مطالب و ادعایی کذب در خصوص فعالیت ها و اقدامات این شرکت و با تیتری نامعتبر 
است که با این روش مردم را تشویق به باز کردن این لینک می کند.شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتــی ایران ضمن تکذیب عنوان و تمامی محتوای مطلب مورد نظر، اعلام می کند که این شــرکت 
هیچگونه خبر، اطلاعیه یا پرسشــنامه ای در این خصوص در هیچکدام از رســانه های فعال خود اعم 
از وبســایت رسمی این شرکت و همچنین شبکه های اجتماعی خود در ستاد و مناطق 37گانه صادر 
نکرده و این مطلب از نظر شــرکت ملی پخش فاقد اعتبار بوده و کذب اســت.لازم به ذکر اســت که 
بر اساس پیگیری کارشناسان فنی این شرکت، لینک مورد نظر علی رغم تقلبی بودن، به احتمال زیاد 
حاوی بدافزار اینترنتی بوده و باز کردن و مشــاهده آن، احتمال بروز آسیب های جدی به گوشی های 
تلفن همراه و سیستم های رایانه ای را در پی خواهد داشت.لذا از تمامی هموطنان درخواست می شود 
ضمن پرهیز از مشاهده و مراجعه به اینگونه تبلیغات و مطالب تقلبی، تمامی اخبار معتبر در خصوص 
 شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران را صرفا از طریق وب سایت رسمی این شرکت به آدرس
 WWW.NIOPDC.IR و شبکه های اجتماعی آن به آدرس NIOPDC_CO دنبال کنند.

 گام اول نیروگاه 10 مگاواتی خورشیدی 
در دامغان بهره برداری شد

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای سمنان گفت: همزمان با هفته دولت، گام اول 
نیروگاه خورشیدی 10 مگاواتی در شهرستان دامغان به ظرفیت 2 مگاوات به شبکه 

سراسری برق کشور متصل شد.
ســید علی اکبر صباغ افزود: این نیروگاه خورشــیدی با سرمایه گذاری بخش خصوصی به میزان 
200 میلیارد ریال به بهره برداری رسید که با بهره برداری از گام اول آن در هفته دولت 2 مگاوات انرژی 
الکتریکی برق وارد مدار شد.مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سمنان با اشاره به ظرفیت 10 مگاواتی این 
نیروگاه خورشیدی در دامغان گفت : اقدامات اولیه شروع گام دوم جهت افزایش ظرفیت تا 10 مگاوات به 
انجام رسیده است که با اتمام نهایی این طرح ، بخشی از نیاز مصرف برق شهرستان دامغان با بهره گیری 
از انرژی پاک خورشیدی تامین می شود.مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سمنان افزود : با سرمایه 
گذاری بخش خصوصی چند نیروگاه خورشیدی دیگر در استان در حال احداث است که با اتمام عملیات 

اجرایی این طرح ها ، بیش از 20 مگاوات انرژی الکتریکی به شبکه سراسری برق وصل اضافه می شود.

اخبار کوتاه 

ما اکنــون می توانیم کانــال 300 مگاواتی برای 
صادرات از مســیر تجدیدپذیرها برای صادرات 
برق به عراق باز کنیم ولی هنوز این اتفاق نیفتاده 
و منتظر اقدامات جدید هستیم که امیدوارم اتفاق 
بیفتد وگرنه باید بازار عراق را از دست رفته بدانیم.

تاکنون ایران یک سوم نیاز برق عراق را تامین کرده است و 
حجــم گاز دریافتی نیز در حدود 45 تا 50 میلیون متر مکعب 
در روز اســت که صرف تامین سوخت نیروگاه های این کشور 
می شــود، توقف و یا نوسان در صادرات برق به عراق در حالی 
اســت که نگرانی هایی را در این کشور بابت عدم تامین برق 
از ســوی ایران بوجود آورده، در عین حــال این را نیز باید در 
نظر داشت که در ایران علاوه بر کمبود برق مشترکان داخلی 
بخصوص در فصل تابستان که البته با قطعی های مکرر نیز 
همراه بــود، دریافت پول برق صادراتی نیز به دلیل کمبود ارز 
خارجی از جمله موارد چالش برانگیز با این کشور همسایه بوده 
است و شــاید همین موضوع مقامات سعودی را به این فکر 
انداخته که خود را برای ورود به یک بازار بکر و تشنه الکتریسته 
آماده کنند، به طوری که اخیر وزیر نفت عربستان به دنبال افتتاح 
نیروگاه برق خورشیدی سکاکا اعلام کرده این کشور صادرات 

برق به کشورهای همسایه را آغاز خواهد کرد.
عبدالعزیز بن ســلمان، وزیر نفت عربستان گفته است: این 
پروژه ها به شــبکه های برق اردن، مصر، عراق و کشورهای 

شورای همکاری خلیج فارس متصل خواهند شد.
این تحرکات کشورهای رقیبی مثل عربستان که همواره به 

دنبال پا گذاشتن در مسیرهای انرژی ایران و ورود و تصاحب 
بازارهایی که می تواند تماما تحت اختیار کشور ما باشد، نه تنها 
به لحاظ اقتصادی نگران کننده اســت بلکه به لحاظ مباحث 
استراتژیک، امنیتی و سیاسی نیز جای تامل دارد، شاید اگر ایران 
چاره ای هوشمندانه و عاجل اتخاذ نکند باید با این بازارها هر چند 
با چالش موقتی به لحاظ بازگشت پول و یا مانع تراشی امریکا 
با ایجاد محدودیت و یا اعمال معافیت های کوتاه مدت مواجه 
هستیم، برای همیشه خداحافظی کرده و یا برای بازگشت مجدد 

متوسل به تخفیف و اتخاذ مواضعی از نوع دست پایین شویم کما 
اینکه بازارهای نفت و گاز حتی برخی فرآروده ها را نیز نه فقط به 
خاطر تحریم که با اهمکال کاری به انحاء مختلف از دست دادیم 
و شاید دیگر برای بازگشت به عنوان یک صادرکننده بزرگ و 

دارنده یک کالای حیاتی جایگاه درخور چندانی نداشته باشیم.
حمید حسینی، درباره وضعیت صادرات برق به عراق با توجه 
به اعلام آمادگی کشورهایی مثل عربستان برای تامین برق این 
کشور، اظهار داشت: طبق اعلام وزارت نیرو طی دو ماه گذشته 

بعلت نیاز داخل میزان صادرات برق به این کشــور صفر شده 
اســت. وی افزود: منهای برق صادرات گاز به این کشور ادامه 
دارد و اقدماتی در زمینه بازگشت پول انجام شده و بخشی از پول 
کواکس از محل منابع ایران در عراق پرداخت شده و همکاری 

در این زمینه صورت می گیرد.
عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی 
تصریح کرد: اگرچه صــادرات گاز ما هنوز میزان صادرات گاز 
سال گذشته نرسیده ولی با توجه به اینکه نیروگاه های عراق هم 
بشدت کمبود گاز دارند و چند بار  برای رفع این موضوع به ایران 
مراجعه و درخواست کرده اند و قطعا ما صادرات را ادامه می دهیم.
حمیدرضا صالحی نیــز در این خصوص گفــت: بازار برق 
برق عراق فقط موضوع صادرات نیست بلکه زیرساخت های 
تخریب شده برق و انرژی نیز مطرح است که برای شرکت های 
ایرانی از لحاظ خدمات فنی و مهندسی جای کار دارد و می تواند 

پروژه های جدیدی برای ما فراهم کرده و بازاری بزرگ باشد.
وی افزود: شرکت های ایرانی نیاز به بازار و پروژه دارند و باید 
از این فرصت ها استفاده کنند، ما می توانیم علاوه بر تکنولولژی 
فرهنگ خودمان را نیز در این کشور اشاعه دهیم و این مزایای 

حضور در یک بازار بکر و آینده دار است. 
عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تاکید کرد: نیاز است که 
ما به فکر صادرات برق و هم خدمات فنی و مهندسی باشیم و 
مهم تر اینکه بخشی از تولی گری صنعت برق این کشور را به 
عهده بگیریم و همه اینها نیازمند این است که دولت حمایت کند 
تا بتوانیم بخشی از بازار آینده عراق را داشته باشیم، اگر در همین 

روند کنونی حرکت کنیم چیزی عایدمان نمی شود.
وی تاکید کرد: صرفا با صادرات برق که همیشه در بازگشت 
پول مشکل داشــته ایم راه به جایی نمی بریم، دولت هم باید 
بخش خصوصی را حمایت کند زیرا ما در حوزه انرژی توانایی 
خوبی داریم و می توانیم درآمدزایی خوبی برای کشــور داشته 

باشیم. 
صالحی بیان داشت: کشور از لحاظ ارزی با مشکل فروش نفت 
روبرو است، بنابراین از این مسیر می توانیم درآمد ارزی را افزایش 
دهیم که از جمله آنها پروژه های زیرســاختی و فرصت های 
طلایی برای بنگاه های ایرانی بوده و همچنین منجر به حل 

مشکل اشتغال در کشور خواهد بود. 
وی با اشــاره به برنامه عربستان برای ورود گسترده در حوزه 
تجدیدپذیرها و صدور آن به دیگر کشورها اظهار کرد: ما تاکنون 
در زمینه تجدیدپذیرها پیشرفت خوبی نداشته ایم و این نشانه 
خوبی نیست، فقط یک درصد از تولید برق ما از تجدیدپذیرها 
اســت حدود 80 هــزار مگاوات ظرفیت و پتانســیل داریم و 

پیشرفت مان در توسعه تجدیدپذیرها خوب نبوده است.
ایــن عضو اتاق بازرگانی با بیان اینکه اگر بتوانیم از مســیر 
صادرات تجدیدپذیرها درآمد ارزی حاصل کنیم، قطعا این بخش 
جان گرفته و توســعه می یابند، یادآور شد: ما اکنون می توانیم  
کانال 300 مگاواتی برای صادرات از مسیر تجدیدپذیرها برای 
صــادرات برق به عراق باز کنیم ولی هنوز این اتفاق نیفتاده و 
منتظر اقدامات جدید هستیم که امیدوارم اتفاق بیفتد وگرنه باید 

بازار عراق را از دست رفته بدانیم.

صادرات برق ایران به عراق در جاده خاکی؛

عربستان بازهم برای بازار انرژی ایران نقشه کشید

مدیرکل اداره نظام فنی و اجرایی و ارزشیابی طرح های وزارت نفت خبر داد :میعانات گازی گره را خواهد گشود؟

وزیــر نفت اولین دغدغه خود را تأمین ســوخت نیروگاه ها در 
زمستان امسال اعلام کرده و برخی کارشناسان معتقدند استفاده 
از میعانات گازی به عنوان سوخت نیروگاه ها می تواند چاره رفع 

این مشکل باشد.
با نزدیک شدن به فصل زمستان هشدارهایی از جانب مسئولین برای جلوگیری 
از خاموشی های زمستانه به گوش می رسد. گلایه همیشگی مردم این است که 
چرا هم در گرمای تابستان و هم سرمای زمستان باید شاهد خاموشی و قطع برق 
باشند؛ در حالی که منشأ خاموشی های تابستانه و زمستانه متفاوت است و برای 
رفع هرکدام باید نسخه ای جداگانه پیچید.خاموشی های ماه های اخیر به دلیل رشد 
اندک ظرفیت نیروگاهی و افزایش بی سابقه مصرف که منجر به تشدید ناترازی 
مصرف برق شد، شکل گرفت. که بی شک متولی رفع خاموشی های تابستانه 

وزارت نیرو است.
این ناتــرازی در مردادماه به 12 هزار مگاوات رســید، یعنی اختلاف حداکثر 
توان تولیدی نیروگاه های کشــور با مصرف به عدد 12 هزار مگاوات رسید که 
رکوردی بی سابقه محسوب می شد. از جمله راهکارهای کاهش این ناترازی و 
کاهش خاموشی های تابستانه می توان به افزایش ظرفیت نیروگاهی با استفاده 
از سرمایه گذاری های بخش خصوصی و دولتی، بهینه سازی مصرف مشترکین 
خانگی و صنعتی با اســتفاده از اصلاح تعرفه گذاری و به روزرسانی تجهیزات و 

همچنین کاهش تلفات برقی اشاره کرد.
از طرفی خاموشی ها و مشکلات تأمین انرژی در فصل زمستان منشأ دیگری 
دارد و آن کمبــود گاز برای گازرســانی به نیروگاه ها اســت. یعنی متولی رفع 
خاموشی های زمستانه وزارت نفت و در مرحله بعدی وزارت نیرو است. دلیل اصلی 
این امر را می توان در افت فشــار میادین گازی و در کنار آن مصرف بالای گاز 
طبیعی و عدم اهتمام به سیاست های بهینه سازی انرژی توسط وزارت نفت دولت 
دوازدهم دانست.زمستان سال گذشته برای اولین بار این مشکل با خاموشی ها و 
پس از آن آلودگی های زیست محیطی استفاده از نفت کوره )مازوت( به اوج رسید 
شد و امسال هم همانگونه که مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق 
تأکید کرده در زمستان امسال نسبت به زمستان پارسال 20 درصد کمبود سوخت 
خواهیم داشــت و این یعنی در صورت ادامه روند فعلی دچار مشکلات جدی 
خواهیم شد. سال گذشته برخی مسئولین میادین پارس جنوبی، که 70 درصد 
گاز کشور را تأمین می کند، گفته بودند که افت فشار گاز تولیدی از میادین پارس 
جنوبی از سه سال دیگر شروع خواهد شد در حالی که کارشناسان معتقدند افت 

فشار این میادین مدت هاست شروع شده است و برای حفظ و افزایش تولید باید 
فکری اساسی شــود. البته فاز یازدهم پارس جنوبی که در مجاورت با میادین 
قطری قرار دارد و از وعده های بیژن زنگنه بود هنوز افتتاح نشده و امید است با 
افتتاح این فاز، بخشی از مشکل تأمین سوخت تا زمستان امسال مرتفع شود.اما 
آنچه مشخص است افت فشار این میادین دیر یا زود جدی تر می شود و باید برای 
نظام مصرف انرژی کشور فکری اساسی شود. کما اینکه این بحث از برنامه های 

اولویت دار اوجی در برنامه پیشنهادی اش به مجلس بود.
اما مشکل اصلی، یعنی تأمین سوخت نیروگاه ها در زمستان هنوز در جای خود 
برقرار است. اهمیت این بحث تا جایی است که وزیر نفت روز چهارشنبه و در 
نخستین اظهارات خود به عنوان وزیر نفت به این بحث اشاره کرد و گفت: »تأمین 
سوخت زمستانی نیروگاه ها از جمله دغدغه های اصلی وزارت نفت است و از روز 

شنبه نشست هایی برای برون رفت از این مشکل برگزار می شود.«
یکی از راهکارهایی که کارشناســان برای رفع این مشــکل مطرح می کنند 
استفاده از میعانات گازی به عنوان سوخت نیروگاه ها است. میعانات گازی یکی از 
موادی است که به صورت اجتناب ناپذیر از میادین گازی خارج می شود. در حال 
حاضر تولید میعانات گازی کشور حدود یک میلیون بشکه در روز است که در 
بیشترین حالت حدود 620 هزار بشکه آن در پالایشگاه ستاره خلیج فارس و باقی 
پالایشگاه های خوراک میعانات گازی کشور مصرف می شود و باقی آن که عدد 
قابل توجهی هم هست، داخل نفتکش ها روی دریا ذخیره سازی می شود. و این 

امر موجب کاهش سود دهی و عدم النفع این ماده با ارزش می شود.
طی روزهای گذشــته مدیرعامل مپنا هم ضمن هشدار درباره خاموشی های 
زمستانه، تأمین سوخت نیروگاه ها از میعانات گازی به عنوان یکی از سوخت های 
مکمل نیروگاه ها را راهکار مساله عنوان کرد و استفاده از آن را برای این مجموعه 
ممکن دانست.وی از این رو این راهکار را ممکن دانسته که در سال های گذشته 
و در بازه های زمانی کوتاه مدت تجربه استفاده از میعانات گازی را در نیروگاه های 
عســلویه داشته است و با تغییراتی می توان این امکان را در سایر نیروگاه ها نیز 

ایجاد کرد.
لازم به ذکر اســت در بسیاری از کشورها نیروگاه ها به نحوی طراحی شده اند 
که سبد سوختی آنها متنوع باشد و با استفاده از سوخت های متنوع بتوانند برق 
تولید کنند. به عنوان مثال نیروگاه کاواز هند و سانتاریتا فیلیپین به نحوی طراحی 

شده که بتوانند هم از نفتا و هم از میعانات گازی به عنوان سوخت استفاده کنند.
اســتفاده از میعانات گازی به عنوان سوخت نیروگاه ها در صورت گوگردزدایی 
)مرکاپتان زدایی(، علاوه بر اینکه مشکلات زیست محیطی سال گذشته استفاده از 
مازوت )نفت کوره( در نیروگاه ها را ایجاد نمی کند بلکه می تواند راهکار کوتاه مدت 

و مناسبی برای جلوگیری از کمبود سوخت نیروگاه ها در فصل زمستان باشد.
با توجه به محدودیت ها برای صادرات میعانات گازی و عدم امکان استفاده از آن 
در داخل به دلیل تکمیل نشدن پالایشگاه های میعانات گازی سیراف، استفاده از 
میعانات گازی به عنوان سوخت نیروگاه ها علاوه بر اینکه مشکل تأمین سوخت 
نیروگاه ها در زمستان را مرتفع خواهد کرد، چالش ذخیره سازی میعانات گازی 
داخــل نفت کش ها را نیز از بین خواهد برد. بر این اســاس انتظار می رود این 
راهکار هرچه سریع تر در هماهنگی بین وزارت نفت و وزارت نیرو در دستور کار 

قرار بگیرد.

مدیرکل اداره نظام فنی و اجرایی و ارزشیابی طرح های وزارت 
نفت بر ضرورت تدوین برنامه سیاستی منسجم به منظور تقویت 

و توان افزایی شرکت های اکتشاف و تولید ایرانی تأکید کرد.
به گزارش اداره کل نظام فنی و اجرایی و ارزشیابی طرح های وزارت نفت، امید 
شاکری با بیان این مطلب گفت: طراحی و اجرای برنامه مدون و اصولی برای 
ارتقای شرکت های اکتشاف و تولید )E&P( ضروری است که با فرض استمرار 
تحریم ها، این شرکت ها بتوانند مسیر تعالی خود را طی کنند تا در برنامه ای پنج ساله 
بتوانند به توانمندی های ویژه و انجام مگاپروژه های توسعه ای در سطح منطقه 
دست یابند، در صورتی که این موضوع در سیاست های مدیریت ارشد وزارت نفت 
در دولت جدید باشد، این اداره کل نیز آمادگی دارد به تدوین این برنامه و نظارت 

بر اجرای آن بپردازد.
وی از بالا رفتن قیمت ارز به عنوان چالشی اساسی در اجرای پیمان ها یاد کرد و 
افزود: نوسان های نرخ ارز، اجرای طرح ها و پروژه ها را با موانع پیچیده ای روبه رو 
می کند. در سه سال اخیر، متأسفانه چند بار قیمت ارز جهش قابل توجهی داشته 
است که در هر بار آن، این اداره کل در هماهنگی و همکاری با سازمان برنامه و 
بودجه، برای تدوین و ابلاغ دستورعمل های نحوه محاسبه و پرداخت مبالغ جبرانی 
یا تعدیل های قراردادی اقدام کرده است؛ یا فعالیت عظیمی که در حوزه بازنگری 
و روزآمد کردن استانداردهای صنعت نفت در حال انجام است، پشتیبانی مؤثری 

از حوزه اجرا خواهد بود.
مدیرکل اداره نظام فنی و اجرایی و ارزشیابی طرح های وزارت نفت در ادامه به 
منافع توأمان کارفرمایان و پیمانکاران در نظام فنی و اجرایی اشاره کرد و یادآور 
شد: آنچه به دنبال آن هستیم، منافع کشور و توسعه آن است. بدیهی است اگر در 
این مسیر حرکت کنیم، منافع و حقوق کارفرما و پیمانکار جدا از هم نبوده و به طور 
توأمان و در بستر عدالت و انصاف تأمین خواهد شد. اگر بخواهم مهم ترین عاملی 
را که نفع کارفرما و پیمانکار را تأمین کرده و در بستر زمان، به ارتقای توانمندی 
هر دو طرف و توسعه کشور منتج می شود نام ببرم، در یک کلام می گویم »ایجاد 
شفافیت و بستن مسیرهای اعمال سلیقه«. این موضوع یک اصل و سیاست کلی 

در کارهایی است که انجام می دهیم.
شاکری اظهار کرد: به بیان دیگر، با توسعه نظام فنی و اجرایی در صنعت نفت 
انتظار داریم نخســت رقابت سالم و سازنده ای در واگذاری طرح ها و پروژه های 
صنعت نفت شــکل گیرد و دوم اجرای طرح ها و پروژه ها نیز به لحاظ قیمت/ 

کیفیت کار و زمان اجرا، بیشترین بازدهی را برای صنعت نفت ایجاد کند.
وی به ایجاد شفافیت در فرآیند ارزیابی مالی مناقصه گران اشاره کرد و گفت: این 
مسئله با هدف ایجاد رویه واحد و زمینه سازی رقابت صحیح تر در تعیین قیمت 
متناسب پیشنهادی، رویکرد مسئولانه تر کارفرما در انجام برآورد مناقصه، همچنین 
پایش و بررسی پیشنهادهای مناقصه گران و انتخاب مناسب ترین پیشنهاد تدوین 

شد.
مدیرکل اداره نظام فنی و اجرایی و ارزشــیابی طرح هــای وزارت نفت ادامه 
داد: شرکت هایی بودند که به دلیل نقض تعهدها، پیش از این در فهرست سیاه 
کارفرما قرار می گرفتند که در این زمینه دستورعمل رسیدگی به تقاضای عدم 
صلاحیت حرفه ای شــرکت های طرف قرارداد با صنعت نفت با هدف استفاده 
مناسب از ظرفیت های داخلی موجود و پیشگیری از حذف غیرقانونی بخشی 

از توانمندی های داخلی، تدوین و ابلاغ شــد که بر اساس آن، تقاضای بررسی 
نداشتن صلاحیت حرفه ای شرکت هایی مانند مشاوران، پیمانکاران، سازندگان 
و تأمین کنندگان طرف قرارداد با شــرکت ها و مؤسســه های تابع یا وابسته به 
وزارت نفت )به صورت مســتقیم یا در قالب قراردادهای دست دوم(، همچنین 
شرکت کنندگان در مناقصه ها و فرآیندهای ارجاع کار و شرکت های حاضر در 
فهرست های بلند متقاضیان ارزیابی صلاحیت، در قالب فرآیندی منسجم، شفاف، 

پیش بینی پذیر و اعتراض پذیر رسیدگی می شوند.
شاکری ایجاد تعامل گسترده با ذی نفعان، تدوین فرآیندهای کاری و رسمیت 
بخشیدن به آنها و ایجاد همکاری نزدیک با سازمان برنامه و بودجه را عمده ترین 
تغییرات و تصمیم های مدیریتی اداره کل نظام فنی و اجرایی دانست و افزود: در 
تنظیم اسناد، بخشنامه ها و دستورعمل ها، طیف وسیعی از خبرگان و متخصصان 
ذی ربط از بدنه کارفرمایی صنعت نفت، تشــکل ها و انجمن های تخصصی، 
مشــاوران و پیمانکاران حضور دارند و نظرات آنها دریافت و از آن بهره برداری 

شده است.
وی تصریــح کرد: یکی از کارهایی که اداره کل نظــام فنی و اجرایی انجام 
می دهد، تدوین اسناد همسان پیمان است؛ اما تا یک سال پیش، هیچ رویه مدونی 
وجود نداشت که از اساس اسناد پیمان هایی که باید به صورت همسان تدوین 
و ابلاغ شوند از چه فرآیندی تبعیت می کنند، مسائل چگونه انتخاب می شوند، 
تصویب خواهی آن به چه ترتیب است و از سوی چه مقامی باید ابلاغ شود. این 
موارد در قالب یک دستورعمل تدوین و پس از موافقت وزیر محترم نفت، تحت 
عنوان »دستورعمل تدوین/ بازنگری و ابلاغ اسناد همسان پیمان های وزارت 
نفت« ابلاغ شد که به ســبب آن، ابلاغ اسناد همسان پیمان برای استفاده در 

شرکت های تابع وزارت نفت با ابلاغ وزیر نفت انجام می شود.
به گفته مدیرکل اداره نظام فنی و اجرایی و ارزشــیابی طرح های وزارت نفت، 
سازمان برنامه و بودجه به عنوان متولی نظام فنی و اجرایی یکپارچه کشور بوده 
و اختیارات قانونی انجام برخی  اقدام ها در نظام فنی و اجرایی کشــور، به طور 
انحصاری با این سازمان است. ایجاد این همکاری نزدیک، سبب شد نخست 
دیدگاه های دســتگاه های اجرایی تابع وزارت نفــت در تنظیم آیین نامه های 
پیشنهادی به هیئت وزیران یا دستورعمل هایی که از سوی آن سازمان تدوین 
و ابلاغ می شوند، مورد ملاحظه قرار گیرد و دوم، در بعضی از مشکلات موجود، 
مانند نحوه جبران آثار ناشی از افزایش قیمت ارز، با استفاده از ظرفیت ها و اختیارات 

قانونی سازمان برنامه و بودجه اقدام های لازم انجام شود.

ضرورت برنامه ریزی برای ارتقای اکتشاف و تولیدخاموشی های زمستانه در انتظارتدبیر

مدیرعامل سازمان آب و برق خوزستان گفت: وضعیت منابع آبی استان به 
هیچ وجه مناسب نیست به گونه ای که هم اکنون 15 درصد مخازن سدهای 

خوزستان آب دارند.
فرهاد ایزدجو در نشست شورای اداری خوزستان در خصوص وضعیت منابع آبی استان گفت: 
به طور متوسط حدود 29 میلیارد مترمکعب منابع آب سطحی و یک میلیارد و 700 میلیون 
مترمکعب منابع آب زیرزمینی و 24 میلیارد و 600 مترمکعب بدون زیست محیطی و هفت 
میلیارد و 600 مترمکعب نیز مصارف زیست محیطی است.رئیس سازمان آب و برق خوزستان 
افزود: خوزستان در خشکسالی و ترسالی از نظر تاب آوری دارای مشکلاتی است.وی بیان 
کرد: آورد امسال حدود 17 میلیارد مترمکعب بود که در مقایسه با مصرف زیست محیطی 
15 میلیارد مترمکعب کمبود داریم که از این رو چالش هایی را در سطح استان و به خصوص 
محیط زیست و کشاورزی ایجاد می کند.ایزدجو با اشاره به اینکه برخی از منابع آب شرب نیز 

در انتهای حوضه های آبی سطحی است که در این راستا دچار مشکلاتی می شوند، افزود: در 
حال حاضر حدود 15 درصد مخازن سدهای خوزستان آب دارند و حجم مفیدی که اکنون 
دارند دو میلیارد و 100 میلیون مترمکعب است که در سال گذشته هفت میلیارد و 300 میلیون 
مترمکعب آب داشت که 73 درصد کمتر از سال گذشته می شود.مدیرعامل سازمان آب و برق 
خوزستان با تاکید بر اینکه تأمین آب کشت پاییزه در سال جاری یکی از مشکلات استان است، 
 عنوان کرد: در این راستا باید 300 میلیون مترمکعب آب از سد سیمره باید به سمت کرخه و

 50 میلیون مترمکعب آب نیز از ســد دیگری در خارج از خوزستان به سمت دز رهاسازی 
شــود.وی با اشــاره به اینکه اعتباری بالغ بر 42 هزار و 600 میلیارد تومان نیاز است تا تاب 
آوری خوزستان را افزایش دهیم، گفت: در سیلاب ها به دلیل ظرفیت پایین رودخانه ها دچار 
مشکلاتی می شویم که طرح های مختلفی از جمله طرح کانال انحراف کانال خسرج، لایروبی 
و احداث واحدهای فرسایشی پیشنهاد شده و به هفت هزار و 500 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.

عضو کمیســیون انرژی مجلس با اشــاره به اجرا نشدن نظام 
تعرفه گذاری پلکانی گفت: شکایت نمایندگان از اجرا نشدن نظام 
تعرفه گذاری افزایش پلکانی در قالب ماده 234 آئین نامه داخلی 

اعلام وصول شده است.
مالک شریعتی عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با انتقاد از اجرا 
نشــدن نظام تعرفه گذاری مبتنی بر افزایش پلکانی )IBT( در کشــور گفت: 
شکایت نمایندگان از اجرا نشدن نظام تعرفه گذاری افزایش پلکانی در قالب اعمال 
ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس اعلام وصول شــده و در آینده در کمیسیون 

مربوطه بررسی می شود.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه نظام تعرفه گذاری افزایش پلکانی آب و برق در 
قانون بودجه 1400 ذکر شده بود احتمالًا کمیسیون برنامه و بودجه مجلس مسئول 

بررسی شکایت خواهد شد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به قطعی های برق و نقش نظام تعرفه 
گذاری افزایش پلکانی در کاهش این قطعی ها خاطر نشــان کرد: سیاست های 
قیمتی یکی از سیاست هایی است که می تواند به اصلاح رفتار مصرف کننده کمک 
کند و اگر نظام تعرفه گذاری پلکانی از ابتدا سال جاری اجرایی می شد، می توانست 

قطعی های برق تابستان را کاهش دهد.
شریعتی در خصوص مزایای نظام تعرفه گذاری افزایش پلکانی اضافه کرد: این 
سیاست هم از افراد ضعیف و کم مصرف حمایت می کند و هم افراد پر مصرف را 
در تأمین منابع لازم برای توسعه صنعت برق سهیم می کند زیرا نظام تعرفه گذاری 
افزایش پلکانی به این معنی است که کسانی که بیشتر از الگوی مصرف، مصرف 

می کنند دیگر یارانه انرژی دریافت نکنند و حتی مالیات هم بدهند.

کاهش قطعی برق با تعرفه گذاری پلکانی15 درصد مخازن سدهای خوزستان آب دارند

مدیرعاملشرکتنفتستارهخلیجفارس:

جذب680نفردرپالایشگاهنفتستارهخلیجفارسصحتندارد
مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس گفت: 
جذب 680 نفر در سال 99 در این پالایشگاه به 

هیچ وجه صحت نداشته و ندارد.
محمد علی دادور در خصوص خبر منتشــر شده مبنی بر 
بکارگیری 380 نیروی غیربومی در این مجموعه نفتی، افزود: 
این آمار و اطلاعات داده شده نیز به دور از واقعیت و خلاف 
واقع اســت و ای کاش قبل از بیان و انتشــار نیز حداقل از 
مدیران پالایشگاه استعلام گرفته می شد و سپس با اسناد در 

دستشان مقایسه و اقدام به اطلاع رسانی می کردند.
وی با بیان اینکه بنده 22 سال از 27 سال خدمتم در صنعت 
نفت را در استان هرمزگان سپری کرده و کارنامه کاری ام 
گواه عملکردم است، خاطرنشان کرد: از سال 1390 با حضور 
در پالایشگاه لاوان همگان شاهد تغییرات مثبت و عملکرد 
رو به رشد آن مجموعه بودند و پس از رفتنم از آن مجموعه 
 هم می توانند کارشناسان اقدام به مقایسه و نتیجه را بیان 

کنند.
دادور با اشاره به اینکه پالایشگاه ستاره خلیج فارس یکی از 
پیشرفته ترین پالایشگاه های نه تنها کشور بلکه در سطح 

منطقه است، اضافه کرد: بنده همواره معتقد به قطع کردن 
دست سودجویان داخلی و پیمانکاران خارجی بوده و هستم و 
همواره سعی کرده ام منافع پالایشگاه را در نظر گرفته و در 

مسیر توسعه اقتصادی کشور گام بردارم.
وی با بیان اینکه بنده مدیر هیچکسی نیستم بلکه خودم 
را یکی از کارکنان پالایشگاه می دانم و در نفت ستاره خلیج 
فارس جایگاه ها تعریفی ندارد بلکه تلاش همگی در جهت 
رسیدن به رشد تولید است، اظهار کرد: در حال الکترونیکی 
کردن تمامی امور در پالایشگاه ستاره خلیج فارس هستیم تا 

شفافیت را به معنای حقیقی صرف کنیم.
مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس با اشاره به اینکه 
75 درصد کارکنان پالایشگاه ستاره خلیج فارس را نیروهای 
بومی تشکیل می دهند و در جذب نیروی انسانی سعی کرده 
ایم همواره اولولیت را به نیروی بومی بدهیم، عنوان کرد: نباید 
در بومی یا غیربومی بودن کارکنان نگاه مان به کد ملی باشد 
زیرا بسیاری از افراد هرمزگانی اما محل تولدشان به واسطه 
شغل پدرشان در بیرون اســتان بوده یا برخی افراد همسر 
هرمزگانی دارند و از مدت ها قبل ســاکن این استان بوده 

یا محل تحصیلشان هرمزگان بوده و یا سال های سال در 
هرمزگان زندگی می کنند و به نوعی بومی و چهره ماندگار 

معرفی می شوند.
دادور با رد وجود شــرکت های تابعه در نفت ستاره خلیج 
فارس، عنوان کرد: در سال 1399 روی هم رفته 178 نیرو 
جذب پالایشگاه ستاره خلیج فارس شدند که 113 نفر از این 
تعداد محل تولد در شناسنامه شان بندرعباس بوده، 52 نفر 
از آن ها یا همســر هرمزگانی دارند یا بین 5 تا 20 سال در 
هرمزگان ساکن بوده اند و تنها 22 نفر از این تعداد به واسطه 
تسویه با 40 نفر دیگر، از نیروهای غیربومی هستند که آن هم 

از افراد متخصص و با تجربه تشکیل می شوند.
وی با بیان اینکه همواره خودم مانع بزرگی برای بکارگیری 
نیروهای غیربومی بوده و هســتم زیرا اولویت با هرمزگانی 
هاست که در این شرکت فعالیت کنند، افزود: یک بیمارستان 
264 تختخوابی با تمامی امکانات روز و پیشرفته با بودجه ای 
بیش از یک هزار میلیارد تومان توسط شرکت نفت ستاره 
خلیج فارس در حال ساخت است زیرا دغدغه شخص بنده 
این بود چرا باید مردم هرمزگان برای درمان به سایر استان ها 

بروند و در پروژه ساخت بیمارستان کودکان بندرعباس نیز 
با پیگیری آقای مــرادی، نماینده هرمزگان در مجلس نیز 
مشارکت کرده ایم تا نشان دهیم در بحث مسئولیت های 

اجتماعی هیچگاه خود را کنار نگرفته ایم.
مدیرعامل شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس با اشاره به 
اینکه تزریق حداقل 10 مگاوات-ســاعت برق به شبکه ی 
هرمزگان، ساماندهی منطقه حفاظت شده گنو و اهدا و تجهیز 
240 تخت بیمارستانی و 10 تخت بخش مراقبت های ویژه 
در زمان شیوع کرونا از دیگر اقدامات مان در بحث کمک به 
حوزه بهداشت و درمان استان هرمزگان بود، تصریح کرد: در 
بحث آبشیرینکن 100 هزار مترمکعبی بندرعباس تا ابتدای 
سال جاری برق این پروژه توسط شرکت نفت ستاره خلیج 
فارس تأمین شده است و همچنان آب خام اش را این شرکت 

مهیا می کند.
وی با بیان اینکه ای کاش چشم مان را بر روی عملکرد و 
حقایق پالایشگاه ستاره خلیج فارس نبندیم، اظهار کرد: جذب 
680 نفر در سال 99 در این پالایشگاه به هیچ وجه صحت 
نداشته و ندارد و به طور کلی بدون موافقت هیات مدیره در 

تأمین بودجه برای پرداخت حقوق این تعداد به هیچ وجه این 
اقدام صورت نمی گیرد.

دادور با اشاره به اینکه هرگز به دنبال سودجویی و منفعت 
طلبی نبوده و نیســتم، خاطرنشــان کرد: وضعیت استان 
هرمزگان و به طور کلی کشور به گونه ای نیست که با انتشار 
اخباری که صحت ندارد ســبب تشویش اذهان عمومی و 

خدای ناکرده التهاب در جامعه شویم.
وی در پایان با بیان اینکــه 600 نیروی بومی زیر دیپلم 
توسط پالایشگاه ســتاره خلیج فارس به کار گرفته شد در 
حالی که هیچ یک از بنگاه های اقتصادی استان هرمزگان 
چنین اقدامی را انجام ندادند، اضافه کرد: شرکت نفت ستاره 
خلیج فارس، ضمن انعقاد تفاهم نامه با دانشگاه ها و مراکز فنی 
و حرفه ای استان در راستای ارتقاء دانش و تجربه نیروهای 
بومی، با برگزاری کلاس های آموزشــی و انتقال تجربیات 
عملی، توســعه و تعالی نیروهای بومی را مدنظر قرار داده 
اســت که در آینده نیروهای کارآمد، توانمند و با دانش روز 
را پرورش دهیم و بتوانند خود را در رده های بالای مدیریت 

شرکت های نفتی کشور ببینند.
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